

مبطلات الوكالة في الفقه الإسلامي وتطبيقاتها النظامية في وزارة العدل بالمملكة العربية السعودية

إعداد الطالب: محمد بن عايض عسيري
إشراف الدكتور: فيصل بن سعيد بالعمش

المستخلص

هذه البحث يتكون من بايين رئيسيين: الباب الأول: هو تمهيد للحديث عن تعريف الوكالة في اللغة والاصطلاح، وأدلة مشروعيتها، والحكمة من ذلك، ثم تحدثت بعد ذلك عن أركان الوكالة في الفقه والنظام، فبدأت بتعريف الركن لغة واصطلاحاً، ثم عدت أركان الوكالة، وأفردت لكل ركن منها مبحثاً للحديث عن شروط ذلك الركن في الفقه والنظام، فتحدثت في المبحث الأول: عن الركن الأول وهو (صيغة الوكالة) فذكرت فيه صور الإيجاب والقبول، وصيغ الوكالة وأنواعها في الفقه والنظام، ثم تناولت في المبحث الثاني: الركن الثاني (الموكل) فذكرت الشروط التي يجب توفرها في الموكل لصحة الوكالة، وما يتعلق بذلك في النظام، ثم تناولت في المبحث الثالث: الركن الثالث (الوكيل) فذكرت الشروط التي يجب توفرها في الوكيل لصحة الوكالة، وما يتعلق بذلك في النظام، ثم تناولت في المبحث الرابع: الركن الرابع (الموكل فيه) فذكرت الشروط التي يجب توفرها في الموكل فيه لصحة الوكالة، وما يتعلق بذلك في النظام، بعد ذلك تحدثت عن مكانة الوكالة في النظام بالمملكة العربية السعودية، والأنظمة القضائية التي تعرضت لذكر الوكالة، وتحديد الجهات التي تقوم بعمل تلك الوكالة في المملكة العربية السعودية، والمستند الفقهي والنظامي التي تعتمد عليه وزارة العدل في إصدار الوكالة.

ثم جاء الباب الثاني: والذي تناولت فيه مبطلات الوكالة، فبدأت بالحديث عن المبطلات في اللغة والاصطلاح، ومرادفاتها من المصطلحات الأخرى، ثم جعلت لكل مبطل من المبطلات فصلاً مستقلاً، فالفصل الأول: يتحدث عن بطلان الوكالة

بسبب عزل الموكل لوكيله وتطرقت فيه للحديث عن صيغ العزل، وطرق إبلاغ الوكيل بالعزل، وشروط عزل الموكل لوكيله، ثم آلية ذلك في النظام، وفي الفصل الثاني: كان الحديث فيه عن عزل الوكيل لنفسه وما يتعلق بذلك من أحكام فقهية وآلية تطبيقه في النظام، وفي الفصل الثالث: كان الحديث عن مبطلات الوكالة بتغيير حال الموكل بالموت أو الجنون أو السكر أو الإغماء وما يتعلق بذلك في النظام، والفصل الرابع: تناولت مبطلات الوكالة بتغيير حال الوكيل وفيه ذات المباحث في الفصل السابق لكنها متعلقة بالوكيل هنا، وفي الفصل الخامس: تناولت مبطلات الوكالة بتغيير حال الموكل فيه، بتغيير اسمه أو تلفه أو تصرف الموكل به، أو تعدي الوكيل عليه، أو انتهاء وقت الوكالة. أو بطلان الشركة، ثم تناولت ما يتعلق بذلك في النظام، وفي الفصل السادس: كان البحث في مسائل الاختلاف بين الموكل والوكيل في العزل، وذكرت فيه نماذج لقضايا معاصرة في ذلك. وفي الفصل السابع: قمت بتقييم لآلية فسخ الوكالة في النظام وإسهامات وزارة العدل في إنجاحها وبعض الإشكالات في تنظيم فسخ الوكالات وطرق معالجتها.

THE THEORY OF VOID ATTORNEY IN ISLAMIC JURISPRUDENCE WITH REFERENCE TO THE IMPLEMENTATION OF IT IN SAUDI ARABIAN LEGAL SYSTEM

Researcher: Mohammed Aeidh Mohammed Aseri

Supervised By: Faisal Saeed Balamesh

Abstract

This study consists of two main chapters; the first chapter is a prelude to talk about the definition of agency linguistically and idiomatically, and evidences of its legitimacy, and the wisdom of that; then I talked about the pillars of Agency in the jurisprudence and regulations, starting with defining the pillar linguistically and idiomatically; after that I enumerated pillars of the Agency, where I allotted for every pillar a section that talks about the terms of that pillar in jurisprudence and regulations. In the first section, I talked about the first pillar that is (Agency Formula) stating the forms of approval and consent, formulas and types of the agency in jurisprudence and regulations. I discussed, in the second section, the second pillar (the client) talking about the conditions that must be met in the client for a valid agency, and what is related to that in the regulations. In the third section, I handled the third pillar (agent) referring to the conditions that must be met in the agent for the validity of the agency, and issues related to that in the regulations. Fourth section handled the fourth pillar (matter authorized) talking about the conditions that must be met in the matter authorized for a valid agency, and what is related to that in the regulations. I talked, afterward, about the status of the agency in the regulations of Saudi Arabia and judicial systems which are dealing with the agency, in addition to identifying authorities responsible for preparing that agency in Saudi Arabia, along with the jurisprudential and legal bases the Ministry of Justice depends on to issue the agency.

The second chapter discussed issues that invalidate the agency, where I began talking about invalidators of the agency linguistically and idiomatically and their synonym terms, then I allotted a separate section for defining each of the invalidators. The first section is discussing the

issue of invalidity of the agency when a client disqualifies his agent, where I discussed the formulas of disqualification, and methods of informing the agent for his disqualification, in addition to conditions for client to disqualify his agent and the mechanism applied in the regulations. The second section discusses the state when an agent disqualifies himself, and the related jurisprudential provisions and mechanism of applying that in regulations. The third section talked about invalidators of agency when a client's status changes, whether by his death, madness, drunkenness, or fainting and what is related to that in the regulations. The fourth section addressed things that invalidate agency when an agent's status changes, whereas it deals with the same issues discussed in the previous section, but related agent. The first section handled issues that invalidate agency when an issue authorized changes, either by change of name, being damaged, changed by the client, infringed by the agent, end of agency period, or invalidity of the partnership, and issues related to that in the regulations. The sixth section was about matters of difference between the client and agent related to disqualification, where I stated models to contemporary issues in this regard. I assessed, in the seventh section, the agency cancellation mechanism in the regulations, along with contributions of the Ministry of Justice in its success, in addition to some problems in organizing of the cancellation of agencies and ways of their processing.